
Ενεργητική τιμά-ῶ 

 Οριστική Υποτακτική Ευκτική Προστακτική Απαρέμφατο Μετοχή 

 
 

Ενεστώτας 

τιμῶ 

τιμᾷς 

τιμᾷ 

τιμῶμεν 

τιμᾶτε 

τιμῶσιν 

τιμῶ 

τιμᾷς 

τιμᾷ 

τιμῶμεν 

τιμᾶτε 

τιμῶσιν 

τιμῷμι 

τιμῷς 

τιμῷ 

τιμῷμεν 

τιμῷτε 

τιμῷεν 

 
τίμα 

τιμάτω 

 
τιμᾶτε 

τιμώντων 

τιμᾶν τιμῶν 

τιμῶσα 

τιμῶν 

 
 

Παρατατικός 

ἐτίμων 

ἐτίμας 

ἐτίμα 

ἐτιμῶμεν 

ἐτιμᾶτε 

ἐτίμων 

 

Μέλλοντας τιμήσω όπως το λύω 

Αόριστος ἐτίμησα όπως το λύω 

Παρακείμενος τετίμηκα όπως το λύω 

Υπερσυντέλικος ἐτετιμήκειν όπως το λύω 

Μέση τιμάομαι-ῶμαι 

 Οριστική Υποτακτική Ευκτική Προστακτική Απαρέμφατο Μετοχή 

 
 

Ενεστώτας 

τιμῶμαι 

τιμᾷ 

τιμᾶται 

τιμώμεθα 

τιμᾶσθε 

τιμῶνται 

τιμῶμαι 

τιμᾷ 

τιμᾶται 

τιμώμεθα 

τιμᾶσθε 

τιμῶνται 

τιμῴμην 

τιμῷο 

τιμῷτο 

τιμῴμεθα 

τιμῷσθε 

τιμῷντο 

 
τιμῶ 

τιμάσθω 

 
τιμᾶσθε 

τιμάσθων 

τιμᾶσθαι τιμώμενος 

τιμωμένη 

τιμώμενον 

 
 

Παρατατικός 

ἐτιμώμην 

ἐτιμῶ 

ἐτιμᾶτο 

ἐτιμώμεθα 

ἐτιμᾶσθε 

ἐτιμῶντο 

 

Μέλλοντας τιμήσoμαι όπως το λύομαι 

Αόριστος ἐτιμησάμην όπως το λύομαι 

Παρακείμενος τετίμημαι όπως το λύομαι 

Υπερσυντέλικος ἐτετιμήμην όπως το λύομαι 



Ενεργητική ποιέω-ῶ 
 Οριστική Υποτακτική Ευκτική Προστακτική Απαρέμφατο Μετοχή 

 
 

Ενεστώτας 

ποιῶ 

ποιεῖς 

ποιεῖ 

ποιοῦμεν 

ποιεῖτε 

ποιοῦσιν 

ποιῶ 

ποιῇς 

ποιῇ 

ποιῶμεν 

ποιῆτε 

ποιῶσιν 

ποιοῖμι 

ποιοῖς 

ποιοῖ 

ποιοῖ-μεν 

ποιοῖ-τε 

ποιοῖ-εν 

 
ποίει 

ποιείτω 

 
ποιεῖτε 

ποιούντων 

ποιεῖν ποιῶν 

ποιοῦσα 

ποιοῦν 

 
 

Παρατατικός 

ἐποίουν 

ἐποίεις 

ἐποίει 

ἐποιοῦμεν 

ἐποιεῖτε 

ἐποίουν 

 

Μέλλοντας ποιήσω όπως το λύω 

Αόριστος ἐποίησα όπως το λύω 

Παρακείμενος πεποίηκα όπως το λύω 

Υπερσυντέλικος ἐπεποιήκειν όπως το λύω 

Μέση ποιέομαι-οῦμαι 

 Οριστική Υποτακτική Ευκτική Προστακτική Απαρέμφατο Μετοχή 

 
 

Ενεστώτας 

ποιοῦμαι 

ποιῇ (εῖ) 

ποιεῖται 

ποιούμεθα 

ποιεῖσθε 

ποιοῦνται 

ποιῶμαι 

ποιῇ 

ποιῆται 

ποιώμεθα 

ποιῆσθε 

ποιῶνται 

ποιοίμην 

ποιοῖο 

ποιοῖτο 

ποιοίμεθα 

ποιοῖσθε 

ποιοῖντο 

 
ποιοῦ 

ποιείσθω 

 
ποιεῖσθε 

ποιείσθων 

ποιεῖσθαι ποιούμενος 

ποιουμένη 

ποιούμενον 

 
 

Παρατατικός 

ἐποιούμην 

ἐποιοῦ 

ἐποιεῖτο 

ἐποιούμεθα 

ἐποιεῖσθε 

ἐποιοῦντο 

 

Μέλλοντας ποιήσομαι όπως το λύομαι 

Αόριστος ἐποιησάμην όπως το λύομαι 

Παρακείμενος πεποίημαι όπως το λύομαι 

Υπερσυντέλικος ἐπεποιήμην όπως το λύομαι 



Ενεργητική δουλόω-ῶ 

 Οριστική Υποτακτική Ευκτική Προστακτική Απαρέμφατο Μετοχή 

 
 

Ενεστώτας 

δουλῶ 

δουλοῖς 

δουλοῖ 

δουλοῦμεν 

δουλοῦτε 

δουλοῦσιν 

δουλῶ 

δουλοῖς 

δουλοῖ 

δουλῶμεν 

δουλῶτε 

δουλῶσιν 

δουλοῖμι 

δουλοῖς 

δουλοῖ 

δουλοῖμεν 

δουλοῖτε 

δουλοῖεν 

 
δούλου 

δουλούτω 

 
δουλοῦτε 

δουλούντων 

δουλοῦν δουλῶν 

δουλοῦσα 

δουλοῦν 

 
 

Παρατατικός 

ἐδούλουν 

ἐδούλους 

ἐδούλου 

ἐδουλοῦμεν 

ἐδουλοῦτε 

ἐδούλουν 

 

Μέλλοντας δουλώσω όπως το λύω 

Αόριστος ἐδούλωσα όπως το λύω 

Παρακείμενος δεδούλωκα όπως το λύω 

Υπερσυντέλικος ἐδεδουλώκειν όπως το λύω 

Μέση δουλόομαι-οῦμαι 

 Οριστική Υποτακτική Ευκτική Προστακτική Απαρέμφατο Μετοχή 

 
 

Ενεστώτας 

δουλοῦμαι 

δουλοῖ 

δουλοῦται 

δουλούμεθα 

δουλοῦσθε 

δουλοῦνται 

δουλῶμαι 

δουλοῖ 

δουλῶται 

δουλώμεθα 

δουλῶσθε 

δουλῶνται 

δουλοίμην 

δουλοῖο 

δουλοῖτο 

δουλοίμεθα 

δουλοῖσθε 

δουλοῖντο 

 
δουλοῦ 

δουλούσθω 

 
δουλοῦσθε 

δουλούσθων 

δουλοῦσθαι δουλούμενος 

δουλουμένη 

δουλούμενον 

 
 

Παρατατικός 

ἐδουλούμην 

ἐδουλοῦ 

ἐδουλοῦτο 

ἐδουλούμεθα 

ἐδουλοῦσθε 

ἐδουλοῦντο 

 

Μέλλοντας δουλώσομαι όπως το λύομαι 

Αόριστος ἐδουλωσάμην όπως το λύομαι 

Παρακείμενος δεδούλωμαι όπως το λύομαι 

Υπερσυντέλικος ἐδεδουλώμην όπως το λύομαι 



ΓΡΑΜΜΑΤΙΚΗ ΑΡΧΑΙΩΝ ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ 

ΣΥΝΗΡΗΜΕΝΑ ΡΗΜΑΤΑ 
 Γενικά 

Τα φωνηεντόληκτα ρήματα που έχουν χρονικό χαρακτήρα α ή ε ή ο συναιρούν το φωνήεν αυτό στον 

ενεστώτα και τον παρατατικό με το ακόλουθο φωνήεν των (ολικών) καταλήξεων και για τούτο λέγονται 

συνηρημένα· λέγονται όμως και περισπώμενα, γιατί ο συνηρημένος τύπος τους στο α  ́πρόσ. της οριστ. του 

ενεστώτα παίρνει περισπωμένη. 

Τα συνηρημένα ρήματα διαιρούνται κατά το χαρακτήρα σε τρεις τάξεις: 

στην α τ́άξη ανήκουν όσα λήγουν σε -άω (χαρακτ. α): τιμάω - τιμῶ· 

στη β τ́άξη ανήκουν όσα λήγουν σε -έω (χαρακτ. ε): ποιέω - ποιῶ· στη 

γ τ́άξη ανήκουν όσα λήγουν σε -όω (χαρακτ. ο): δηλόω - δηλῶ. 

 
 Κανόνες 

Α. Στα συνηρημένα ρήματα που ανήκουν στην α  ́ τάξη (σε -άω) γίνονται οι ακόλουθες συναιρέσεις 

φωνηέντων: 

  ε, η   α 

  ει, ῃ  ᾳ 

α   +     

  ο, ου, ω  ω 

  οι    ῳ 
 

Έτσι προκύπτουν οι φθόγγοι α,  ᾳ,  ω και ῳ. 

* Τα ρ. ζῶ, πεινῶ, διψῶ και χρῶμαι (= μεταχειρίζομαι) έχουν χαρακτήρα η και όχι α (ζή-ω, πεινή-ω, διψή- ω, χρή-ομαι). 

 
Β. Στα συνηρημένα ρήματα που ανήκουν στη β  ́ τάξη (σε -έω) γίνονται οι ακόλουθες συναιρέσεις 

φωνηέντων: 

  ε   ει 

ε   +      ο  ου 

  μακρό φωνήεν (ω, η) ή δίφθογγος  μακρό φωνήεν ή δίφθογγος 
 

Έτσι προκύπτουν οι φθόγγοι ει, ου, ω, η και δίφθογος. 

* Τα ρήματα σε -έω με θέμα μονοσύλλαβο συναιρούνται μόνο, όπου μετά το χαρακτήρα ε ακολουθεί άλλο ε ή ει, (λ.χ. πλέω, 

πλεῖς, πλεῖ, πλέομεν, πλεῖτε, πλέουσι) 

 
Γ. Στα συνηρημένα ρήματα που ανήκουν στην γ  ́ τάξη (σε -όω) γίνονται οι ακόλουθες συναιρέσεις 

φωνηέντων: 

  η, ω     ω 

  ο   +     ε, ο, ου  ου 

  ει, ῃ, οι  οι 
 

Έτσι προκύπτουν οι φθόγγοι ω, ου και οι. 
* To ρ. ῥιγῶ (= με πιάνει ρίγος, κρυώνω) είχε χαρακτήρα ω (θ. ῥιγ-) και γι’ αυτό, όταν συναιρείται, έχει ω και ῳ, όπου τα 

ρήματα σε -όω έχουν ου ή οι (δηλ. συναιρεί το χαρακτήρα ω με το επόμενο φωνήεν των   (ολικών)   καταλήξεων   παντού   σε ω 

και ῳ)   [λ.χ.   Ευκτική   Ενεστ.   Ενεργ.    φ.:    (ῥιγω-οίην) ῥιγῴην, ῥιγῴης, ῥιγῴη κτλ.] 



Λίγη εξάσκηση… 

1. Να αντιστοιχίσετε τους ρηματικούς τύπους της στήλης Α΄με τη γραμματική αναγνώρισή τους στη 

στήλη Β΄(δύο στοιχεία της στήλης Β΄ περισσεύουν): 

 

 

 

 

2. Να συμπληρώσετε τα τετραγωνίδια με τις λέξεις που ζητούνται. Στην έγχρωμη στήλη σχηματίζεται 

ρήμα της γ΄τάξης συνηρημένων ρημάτων: 

α. α έν. οριστ. παρατ. του ρ. δικαιόω, δικαιῶ. 

β. α π́ληθ. οριστ. ενεστ. του ρ. ἐλευθερόω, ἐλευθερῶ. 

γ. απαρ. ενεστ. του ρ. ζημιόω, ζημιῶ. 

δ. γ έν. ευκτ. ενεστ. του ρ. πληρόομαι, πληροῦμαι (= γεμίζω). 

ε. γ π́ληθ. υποτ. ενεστ. του ρ. ὑπνόω, ὑπνῶ. 

 

 

 

 

3. Να γράψετε τους τύπους του ρ. κοιμῶμαι που ζητούνται: 

ονομ. πληθ. αρσ. γεν. μτχ. ενεστ. →    

α΄ πληθ. οριστ. ενεστ. →    

απαρ. ενεστ. →    

γ΄ εν. ευκτ. ενεστ. →    
β΄εν. προστ. ενεστ. →    

 

α. γ΄ εν. ευκτ. ενεστ. ε.φ. 

β. απαρ. ενεστ. ε.φ. 

γ. β΄ πληθ. οριστ./προστ. ενεστ. ε.φ. 

δ. α΄πληθ. ευκτ. ενεστ. ε.φ. 

ε. γ΄πληθ. υποτ. ενεστ. μ.φ. 

στ. γ΄εν. υποτ. ενεστ. μ.φ. 

ζ. α΄ πληθ. υποτ. ενεστ. ε.φ. 

η. απαρ. ενεστ. μ.φ. 

θ. β΄ πληθ. υποτ. ενεστ. μ.φ. 

ἡγῆται 

ἀρκοῖ 

βοηθῶμεν 

πολεμεῖτε 

ἐπιχειρεῖν 

φρονοῖμεν 

 

Β΄ Α΄ 




